
verzendcode: OND

stuk 
ingediend op

1572 (2011-2012) – Nr. 1
27 april 2012 (2011-2012)

Opvolgingsbespreking  
over het verslag van het Rekenhof  
over gelijke kansen  
in het gewoon basis- en secundair onderwijs

Gedachtewisseling

Verslag

namens de Commissie voor Onderwijs, Vorming,  
Wetenschap en Innovatie  
uitgebracht door de heer Jos De Meyer



2 Stuk 1572 (2011-2012) – Nr. 1

Vlaams  Pa r l emen t  –  1011  B ru s s e l  –  02 / 552 . 11 . 11  –  www.v l a amspa r l emen t . b e

Samenstelling van de commissie: 

Voorzitter: de heer Boudewijn Bouckaert.

Vaste leden:

de heer Jos De Meyer, de dames Veerle Heeren, Kathleen Helsen, Sabine Poleyn;

de heer Wim Van Dijck, mevrouw Gerda Van Steenberge, de heer Wim Wienen;

de dames Irina De Knop, Marleen Vanderpoorten;

de dames Kathleen Deckx, Fatma Pehlivan;

de dames Vera Celis, Goedele Vermeiren;

de heer Boudewijn Bouckaert;

mevrouw Elisabeth Meuleman.

Plaatsvervangers:

de heren Paul Delva, Jan Durnez, de dames Cindy Franssen, Katrien Schryvers;

de heren Frank Creyelman, Chris Janssens, mevrouw Katleen Martens;

de dames Ann Brusseel, Fientje Moerman;

mevrouw Yamila Idrissi, de heer Chokri Mahassine;

de heren Willy Segers, Kris Van Dijck;

de heer Jurgen Verstrepen;

mevrouw Mieke Vogels.

Stukken in het dossier
37-M (2007-2008) – Nr. 1: Verslag van het Rekenhof   
 – Nr. 2: Verslag



Stuk 1572 (2011-2012) – Nr. 1 3

V L A A M S  P A R L E M E N T

INHOUD

1. Toelichting van de procedure door de voorzitter ...........................................  4

2. Toelichting van de stand van zaken van de opvolging van de aanbevelingen  
van het Rekenhof door de minister ...............................................................  4

3. Reactie van het Rekenhof .............................................................................  6

4. Vragen en antwoorden van de leden ..............................................................  8

4.1. Tussenkomst van de heer Jos De Meyer ..................................................  8

4.2. Tussenkomst van mevrouw Gerda Van Steenberge .................................  8

4.3. Tussenkomst van mevrouw Kathleen Helsen ..........................................  10

4.4. Tussenkomst van mevrouw Fatma Pehlivan............................................  10

4.5. Tussenkomst van mevrouw Vera Celis ....................................................  10

4.6. Tussenkomst van de heer Boudewijn Bouckaert .....................................  10

5. Antwoorden van het Rekenhof .....................................................................  11

6. Antwoorden van de minister .........................................................................  11

7. Replieken ......................................................................................................  13

Gebruikte afkortingen .......................................................................................  15

Bijlage: Brief  opvolgbespreking verslag Rekenhof over GOK............................  17



4 Stuk 1572 (2011-2012) – Nr. 1

V L A A M S  P A R L E M E N T

De Commissie voor Onderwijs en Gelijke Kansen hield op 29 maart 2012 een opvolgings-
bespreking van het verslag van het Rekenhof over gelijke kansen in het gewoon basis- en 
secundair onderwijs (Parl. St. Vl. Parl. 2007-08, nr. 37-M/1). Een eerste bespreking had 
plaats op 23 oktober en 18 november 2008. Voor het verslag zie: Parl. St. Vl. Parl. 2007-
08, nr. 37-M/2.

1. Toelichting van de procedure door de voorzitter

De voorzitter schetst de procedure die wordt gevolgd bij een opvolgingsbespreking van 
een verslag van het Rekenhof. Deze procedure werd vastgelegd in een protocol in verband 
met de samenwerking tussen het Vlaams Parlement en het Rekenhof dat op 20 maart 2012 
door de voorzitters van het Vlaams Parlement en het Rekenhof werd ondertekend. In het 
kader van de opvolging van de aanbevelingen van het Rekenhof werd een procedure afge-
sproken voor zogenaamde opvolgingsbesprekingen van verslagen van het Rekenhof die al 
eerder werden besproken in de commissie.

De procedure gaat als volgt. Elk jaar in de maand december bezorgt het Rekenhof  een 
lijst met audits die volgens het Rekenhof in aanmerking komen voor een opvolgingsbe-
spreking. Als de betrokken commissie een dergelijke opvolgingbespreking wenst te hou-
den, vraagt ze aan de minister om een tekst op te maken waarin de uitvoering van de 
desbetreffende aanbevelingen van het Rekenhof wordt toegelicht. Dat antwoord van de 
minister wordt aan het Rekenhof (en de commissieleden) bezorgd.

Het Rekenhof gaat na of het antwoord van de minister volledig en accuraat is en in hoe-
verre de aanbevelingen werden uitgevoerd en opgevolgd. Het Rekenhof  toetst dan zijn 
commentaar af met de minister in een mondelinge tegensprekelijke procedure. Tijdens de 
commissievergadering geeft de minister eerst een stand van zaken. Vervolgens geeft het 
Rekenhof hierop zijn commentaar waarna er een parlementair debat is. Als uit de opvol-
gingsbespreking blijkt dat onvoldoende vooruitgang werd geboekt, kan de commissie een 
tweede opvolgingsbespreking in het vooruitzicht stellen.

2. Toelichting van de stand van zaken van de opvolging van de aanbevelingen van het 
Rekenhof door de minister

Minister Pascal Smet bespreekt de opvolging van de diverse aanbevelingen van het Reken-
hof.  

De eerste aanbeveling, de integratie van het aparte GOK-urenpakket in een nieuwe finan-
cieringsregeling, wordt duidelijk opgevolgd. Binnenkort wordt er in het Vlaams Parlement 
een ontwerp van decreet ingediend waardoor voor het basisonderwijs vanaf  1 septem-
ber 2012 een geïntegreerd omkaderingssysteem zal gelden. Dat systeem zal rekening hou-
den met een aantal kenmerken van de sociaal-economische status (SES-kenmerken). Het 
opleidingsniveau van de moeder is goed voor 45 percent van het totaal, de thuistaal voor 
35 percent en de schooltoelage voor 20 percent. Die gewichten zijn gebaseerd op weten-
schappelijk onderzoek over de indicatoren voor onderwijskansarmoede. Dat zijn de groot-
ste voorspellers van schoolse moeilijkheden. Met de buurt werd geen rekening gehouden 
omdat daarover nog wetenschappelijke betwisting is. Het is de bedoeling om bij de hervor-
ming van het secundair onderwijs een gelijkaardige integratie door te voeren. 

De tweede en de derde aanbeveling impliceren een mogelijke verplichting van een GOK-
beleid en de uitwerking van een kader om de resultaten van het GOK-beleid vast te stel-
len, zowel op Vlaams niveau als op het niveau van de scholen. In dat verband merkt de 
minister op dat het gelijkekansenbeleid binnen de nieuwe omkadering een verplicht onder-
deel wordt van het schoolwerkplan, dat ook aan bod komt in de reguliere doorlichting 
door de inspectie. De risicoanalyse door de inspectie zal onder meer de leerlingenkenmer-
ken van een school in rekening brengen. De periodieke peilingen toetsen of de eindtermen 
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en de ontwikkelingsdoelen bereikt werden op het einde van het onderwijsniveau. Daar-
voor baseert men zich op grootschalige representatieve steekproeven. In de analyses wordt 
rekening gehouden met de achtergrondkenmerken van de leerlingen. Er zullen feedback-
rapporten zijn op schoolniveau en op macroniveau. Er wordt gewerkt aan een nieuw ken-
niscentrum binnen Onderwijs. Zo zullen heel wat data beter ontsloten worden en zullen 
de resultaten van de scholen in de toekomst beter meetbaar worden. Via een ‘web based’ 
applicatie zullen de scholen de gegevens uit de databanken kunnen opvragen. De minister 
is bereid om na te gaan wat men op dat vlak nog meer kan doen. 

De vierde aanbeveling is dat er voor het nieuwe financieringssysteem betrouwbare en 
verifieerbare indicatoren moeten worden gekozen. De informatie over de schooltoelage is 
afkomstig uit administratieve databanken. Men werkt trouwens aan de automatische toe-
kenning van de schooltoelage. De informatie over het diploma van de moeder zal metter-
tijd geleverd worden door de nieuwe leer- en ervaringsbewijzendatabank (LED-databank). 
De informatie over de thuistaal is gebaseerd op een verklaring op eer. Het is niet evident 
om daarvoor een alternatief  te vinden. De werkwijze die in Brussel gehanteerd wordt in 
het kader van de voorrangsregel voor Nederlandstaligen kan misschien inspirerend wer-
ken. Daar werd de verklaring op eer over de thuistaal vervangen door een bewijs dat men 
voldoende kennis heeft van het Nederlands. Bij het Huis van het Nederlands kan men 
daarvan een attest behalen. Als men een Nederlandstalig diploma heeft, geldt het onweer-
legbare vermoeden dat men Nederlands spreekt met het kind, wat in de praktijk niet altijd 
het geval is.

De vijfde aanbeveling is dat er een brede aanpak moet zijn. Onderwijs kan niet alle pro-
blemen van ongelijke onderwijskansen oplossen. Daarom werden er samenwerkingsver-
banden opgezet met diverse beleidsdomeinen. Er is een gestructureerd overleg tussen 
hemzelf  en de minister van Welzijn. Er is ook samenwerking met de minister van Werk en 
Sociale Economie. Met Kind en Gezin werden er afspraken gemaakt rond het stimuleren 
van deelname aan het kleuteronderwijs. Het resultaat daarvan is dat 98,7 percent van de 
kinderen in Vlaanderen, en 98,3 percent in Gent, ingeschreven is in een kleuterschool. Er 
is ook een voldoende aanwezigheid van de kleuters, namelijk 97 percent in Vlaanderen 
en 95 percent in Gent. Voor de kleine groep ouders die nog niet bereikt worden, zou er 
in Gent een systeem van individuele verplichte gezinsondersteuning worden, uitgewerkt. 
De acties rond ouderparticipatie werden opgenomen in de beheersovereenkomst met de 
ouderkoepelverenigingen. Inzake jongerenwelzijn zijn er de time-outbegeleidingen. Er 
werden afspraken gemaakt over de rechten van minderjarigen binnen de vrijwillige en de 
gedwongen hulpverlening. Er is een actieplan rond spijbelen en ander grensoverschrijdend 
gedrag. Er zijn student tutoring projecten. Er wordt gewerkt aan het concept van de brede 
school. Tijdens deze regeerperiode zal hopelijk ook een lokaal flankerend beleid worden 
gerealiseerd. Daarbij dient de lokale overheid een belangrijke rol te spelen. 

Aanbeveling zes van het Rekenhof is dat het zorgbeleid afzonderlijk moet worden geëva-
lueerd. In dat verband merkt de minister op dat er een onderwijskundig beleids- en prak-
tijkgericht wetenschappelijk onderzoek (OPBWO-onderzoek) is over de implementatie 
van het zorgbeleid in de Vlaamse basis- en secundaire scholen. De resultaten van dit 
onderzoek worden tegen de zomer 2012 verwacht. 

Aanbeveling zeven is dat de administratie haar decretaal opgelegde opdracht om drie-
jaarlijks de doelmatigheid te meten op macroniveau ook werkelijk dient uit te voeren. 
De minister geeft toe dat dit in de praktijk niet gebeurt. Om een hard bewijs te vinden 
voor de effectiviteit van het geïntegreerde ondersteuningsbeleid volstaat het immers niet 
om de evoluties sinds 2002 te documenteren. Men moet ook een causaal verband kun-
nen aantonen met de GOK-maatregelen. Daarvoor beschikt de administratie op dit ogen-
blik niet over de nodige middelen en het nodige personeel. Er is wel ander onderzoek dat 
gedeeltelijk tegemoetkomt aan die aanbeveling. De studie van de heer Erwin Ooghe van 
de KU Leuven toont aan dat de GOK-financiering een positieve impact heeft op de leer-
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resultaten voor spelling, lezen en wiskunde. Er is ook het SiBO-project (Schoolloopbanen 
in het Basisonderwijs), een longitudinaal onderzoek van het Steunpunt Studie- en school-
loopbaan (SSL). Binnen het nieuwe omkaderingssysteem van het basisonderwijs wordt 
er overgestapt op een geïntegreerde rapportering waarbij de inspectie naar de scholen zal 
kijken op basis van een risicoanalyse. 

Dat zal meer informatie opleveren. Het Vlaamse systeem van omkadering op basis van de 
leerlingenkenmerken wordt gezien als een voorbeeld voor de rest van de wereld. Jammer 
genoeg is de kloof  tussen sterke en zwakke leerlingen bij ons ook veel groter dan elders. 
Dat heeft allicht te maken met de manier waarop de middelen worden ingezet. 

Aanbeveling acht is dat de gegevens over de GOK-indicatoren worden opgenomen in de 
statistische jaarboeken. De minister is van plan om daar werk van te maken. 

De aanbevelingen negen, tien en elf  zijn op dit ogenblik al achterhaald. In de nieuwe 
omkadering vervalt de drempel van zes lestijden. Elke leerling zal extra middelen genere-
ren. De fout in Brussel werd al rechtgezet vanaf de derde GOK-cyclus die van start ging 
in 2008. Vanaf nu zal de actualisatie van de opgevraagde gegevens jaarlijks gebeuren en 
niet langer driejaarlijks. 

Het is de eerste keer in de geschiedenis van het Vlaams Parlement dat er een opvolgings-
vergadering is rond de aanbevelingen van het Rekenhof. De minister gaat ervan uit dat hij 
de meeste aanbevelingen van het Rekenhof afdoende heeft opgevolgd. 

3. Reactie van het Rekenhof

De heer Adri De Brabandere, eerste-auditeur-revisor bij het Rekenhof, heeft op 9 februari 
2012 een gesprek gehad met de administratie over de implementatie van de aanbevelin-
gen. Op 29 februari 2012 heeft hij de reactie van de minister op de aanbevelingen van het 
Rekenhof ontvangen. Op 9 maart werd de reactie van het Rekenhof op het antwoord van 
de minister afgetoetst in een overleg met het kabinet en de administratie.

In het algemeen gaat de minister in zijn antwoord uitvoerig in op de aanbevelingen. De 
feitelijke gegevens in het antwoord zijn correct weergegeven. De voornemens en de nieuwe 
regelgeving die in voorbereiding is, zijn moeilijker te beoordelen, want niet alle teksten zijn 
al definitief.

Inzake de eerste aanbeveling merkt hij op dat het Rekenhof in zijn verslag van 2008 (Parl. 
St. Vl. Parl. 2007-08, nr. 37-M/1) de problematiek van gelijke onderwijskansen heeft 
beschreven als complex en hardnekkig. De overheid moet die problematiek zorgvuldig 
aanpakken, op basis van een langetermijnvisie. Ze moet weten wat de situatie inzake 
gelijke onderwijskansen is en wat ze wil bereiken. In de memorie van toelichting bij het de-
creet van 28 juni 2002 betreffende de gelijke onderwijskansen werden twee doelstellingen 
naar voren geschoven voor het geïntegreerd ondersteuningsaanbod: een betere doorstro-
ming van leerlingen en een grotere gekwalificeerde uitstroom. Onderzoek had uitgewe-
zen dat de socio-economische achtergrond van de leerlingen hierop een invloed had. Het 
GOK-beleid wilde hieraan werken. Verschillende aanbevelingen uit het verslag van het 
Rekenhof werden geschreven met deze doelstellingen voor ogen. Het Rekenhof kwam in 
2008 ook tot de conclusie dat een afzonderlijke effectmeting van het GOK-urenpakket in 
de praktijk niet mogelijk is. Het GOK-beleid van de scholen is immers terecht ingebed in 
het geheel van zorg- en onderwijsactiviteiten. Daarom werden de leerlingenkenmerken nu 
opgenomen in de nieuwe omkaderingsregeling voor het basisonderwijs. Voor de integratie 
van de GOK-financiering in de omkaderingsregeling van het secundair onderwijs, is het 
wachten op de hervorming van het secundair onderwijs.

Het Rekenhof  stelde ook dat de mate van concentratie van de middelen naar scholen 
met meer onderwijskansarme leerlingen onderbouwd diende te worden. De keuze van 
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de leerlingenkenmerken werd goed onderbouwd in de memorie van toelichting bij het 
voorontwerp van decreet dat de nieuwe berekeningswijze van de werkingsbudgetten in 
het basis- en secundair onderwijs heeft ingevoerd. Het Rekenhof  vraagt echter ook een 
onderbouwing van het gewicht van elk leerlingenkenmerk. Daar gaat de minister in zijn 
antwoord nauwelijks op in. De mogelijkheden voor een dergelijke onderbouwing zijn mis-
schien beperkt. Binnen de nieuwe omkaderingsregeling zou dit gecompenseerd worden 
door een goede opvolging die eventueel tot bijsturingen kan leiden.

De tweede aanbeveling luidt dat de scholen binnen het nieuwe financieringssysteem een 
geëxpliciteerd GOK-beleid zouden moeten blijven voeren. Zo niet dreigen de geleverde 
inspanningen verloren te gaan. De minister antwoordde dat het GOK-beleid zal moeten 
worden opgenomen in het schoolwerkplan van de scholen in het basisonderwijs. Voort-
aan zullen alle scholen van het basisonderwijs dus een GOK-beleid moeten voeren. De 
inspectie zou de bevoegdheid krijgen om het proces en de output van het GOK-beleid te 
beoordelen. Het is echter niet duidelijk of  de scholen van het secundair onderwijs ook 
verplicht zullen worden om een GOK-beleid te voeren.

De derde aanbeveling is dat er een kader zou worden uitgewerkt om de resultaten van 
het GOK-beleid vast te stellen op het Vlaamse niveau en op het niveau van de scholen. 
Daarvoor verwijst de minister naar de peilingtoetsen, die de resultaten van de leerlingen, 
ook van de GOK-leerlingen, vaststellen. Deze toetsen bestonden echter al ten tijde van 
het Rekenhofverslag. Overigens heeft de overheid intussen ook paralleltoetsen ingevoerd. 
Er neemt echter een beperkt aantal scholen deel aan de peiling- en parallelproeven en 
ze betreffen slechts een beperkt aantal onderwerpen. Het zicht op de resultaten van de 
GOK-leerlingen is dus beperkt. De overheid zou nochtans moeten weten hoe de situatie 
is, of  ze vorderingen maakt inzake gelijke onderwijskansen en waar ze naar toe wil. Ook 
op schoolniveau ontbreekt het nog aan de nodige instrumenten en aan een kader om te 
weten of  de school voldoende leerwinst boekt, ook bij haar GOK-leerlingen. Het beleid 
gaat in de goede richting. In de toekomst moet duidelijk worden of de verhoging van het 
aantal lestijden ten gevolge van de leerlingenkenmerken samengaat met betere resultaten. 
Een causaal verband kan inderdaad niet altijd worden aangetoond.

De vierde aanbeveling luidt dat er betrouwbare en verifieerbare indicatoren moeten wor-
den gekozen voor de leerlingenkenmerken. Het werken met verklaringen op eer moet 
desgevallend worden aangevuld met verifieerbare informatie. Voor de omkadering in het 
gewoon basisonderwijs zou de overheid gebruikmaken van drie indicatoren: de thuistaal, 
het opleidingsniveau van de moeder en het ontvangen van een schooltoelage. Voor de 
eerste twee kenmerken wordt op dit ogenblik nog gebruikgemaakt van verklaringen op 
eer. Voor het derde kenmerk zou men zich baseren op administratieve databanken. Voor 
het opleidingsniveau van de moeder zou men in de toekomst meer kunnen steunen op de 
LED-databank. 

De vijfde aanbeveling is dat de overheid de samenwerking tussen de verschillende beleids-
domeinen moet stimuleren en acties moet ondernemen naar de ouders. In zijn antwoord 
somt de minister op beide vlakken een aantal acties op. Niettemin voelen de scholen zich 
soms machteloos tegenover de socio-economische achtergrond van de leerlingen. Het vol-
staat niet dat ongelijke onderwijskansen alleen in het onderwijs worden aangepakt. Er 
moet blijvend worden ingezet op samenwerking met andere beleidsdomeinen, onder meer 
Welzijn en Armoedebestrijding. Ook het gemeentelijke niveau heeft op dat vlak een grote 
verantwoordelijkheid. 

De zesde aanbeveling is dat het afzonderlijke zorgbeleid zou worden geëvalueerd. In dat 
verband verwijst de minister naar een lopend OBPWO-onderzoek waarvan de resultaten 
in het voorjaar 2012 beschikbaar zullen zijn.
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De zevende aanbeveling is dat de administratie haar decretale doelmatigheidsmeting 
ook werkelijk zou uitvoeren. In zijn antwoord schreef  de minister dat de administratie 
daarvoor niet de nodige expertise heeft. De effectmeting wordt ook bemoeilijkt door 
het feit dat beleidsmaatregelen in Onderwijs moeilijk af  te zonderen zijn. Dat zijn wel-
licht terechte overwegingen, maar ze staan op gespannen voet met de decretale bepaling 
over de driejaarlijkse evaluaties door het onderwijsdepartement. De minister lijst wel een 
aantal onderzoeken op die relevante resultaten over het GOK-beleid kunnen bevatten. 
Er worden dus zeker inspanningen gedaan om de doelmatigheid van het GOK-beleid te 
onderzoeken, maar de resultaten ervan zijn partieel. Er is dus nood aan meer globale 
vaststellingen.

Het Rekenhof beveelt ook aan dat de statistische jaarboeken gegevens zouden bevatten 
over de GOK-indicatoren. De minister antwoordt dat GOK-gegevens op schoolniveau 
sinds 2011 kunnen worden geraadpleegd op onderwijswebsites. In 2012 zal de overheid 
beslissen of ze de GOK-gegevens zal opnemen in het statistisch jaarboek. Dat zou inder-
daad meer duidelijkheid kunnen brengen rond de progressie inzake gelijke onderwijskan-
sen. Zo worden bijvoorbeeld nu in het statistisch jaarboek de schoolse vorderingen in 
kaart gebracht, waarbij wel een onderscheid wordt gemaakt tussen Belgische nationaliteit 
van de leerling en vreemde nationaliteit, maar nog geen onderscheid volgens GOK-gege-
vens of leerlingenkenmerken die gehanteerd worden in de nieuwe financieringsregeling.De 
drie laatste aanbevelingen zijn eigenlijk ondertussen zonder voorwerp.

Uit het uitvoerige antwoord van de minister blijkt dat er in grote mate rekening werd 
gehouden met de aanbevelingen van het Rekenhof. Men dient echter nog extra aandacht 
te besteden aan de kernvraag in de aanbevelingen, namelijk hoe de overheid vaststelt dat 
haar beleid inzake gelijke onderwijskansen effectief  is en dat de toestand inzake gelijke 
onderwijskansen verbetert, zowel op schoolniveau als op Vlaams niveau. 

4. Vragen en antwoorden van de leden

4.1. Tussenkomst van de heer Jos De Meyer

De heer Jos De Meyer stelt vast dat er bij de GOK-indicatoren sprake is van de trekkende 
bevolking, en meer specifiek van de Roma. Op dat vlak is er bezorgdheid rond de controle. 
In de rondzendbrief  wordt onder meer de attestering vanuit het vaderland als criterium 
gehanteerd. Dat getuigt van weinig realiteitszin. Bovendien is het begrip trekkende bevol-
king ook niet goed gedefinieerd. Veel Roma blijven immers maanden of jaren op dezelfde 
plaats. In veel gemeenten kan een vzw die erkend is door de Vlaamse Gemeenschap ver-
klaren of een bepaalde persoon al of niet tot deze bevolkingsgroep behoort. Er zijn echter 
vragen bij de betrouwbaarheid van deze verklaring. In Antwerpen is een verklaring van de 
ouders voldoende, maar soms zouden ouders om de een of  andere administratieve reden 
verklaren dat ze Roma zijn. Er wordt ook opgemerkt dat de term Roma verwijst naar een 
etnische groep en stigmatiserend werkt. 

De voorzitter merkt op dat de problematiek van de Roma ook aan bod komt bij het actie-
plan Spijbelen en andere vormen van grensoverschrijdend gedrag dat zal besproken wor-
den in de commissie. 

4.2. Tussenkomst van mevrouw Gerda Van Steenberge

Mevrouw Gerda Van Steenberge merkt op dat het op haar vraag was dat de commissie 
heeft beslist een opvolgingsvergadering te organiseren rond de aanbevelingen van het 
Rekenhof. De kernvraag is de effectiviteit van het GOK-beleid. Op die vraag antwoordt 
de minister niet. Na de eerste drie jaar is de decretaal verplichte evaluatie van het GOK-
beleid gebeurd, maar daarna niet meer. Toch wil men op de ingeslagen weg doorgaan. 
Binnen het nieuwe decreet, dat ingaat op 1 september 2012, zal het GOK-beleid wor-



Stuk 1572 (2011-2012) – Nr. 1 9

V L A A M S  P A R L E M E N T

den geïntegreerd in de reguliere financiering. De minister geeft zelf  toe dat Vlaanderen in 
internationaal verband goed scoort als het gaat om de toekenning van de middelen, maar 
slecht als het gaat om de effectiviteit van het beleid. Binnen de nieuwe reguliere financie-
ring zal het meeste geld naar de stedelijke scholen gaan. Dit systeem bevat dus een discri-
minatie tegenover plattelandsscholen die minder leerlingen hebben met GOK-kenmerken. 
Bepaalde kosten zijn echter voor alle scholen dezelfde, bijvoorbeeld de verwarming. 

Het Rekenhof stelt dat de kenmerken vrij goed onderbouwd zijn, maar niet het gewicht 
dat eraan wordt toegekend. Dat zou men kunnen oplossen met een goede evaluatie. Dat 
was in het verleden echter net het probleem. De criteria moeten objectief  zijn. Daaruit 
heeft ze afgeleid dat de criteria van het GOK-decreet volgens het Rekenhof onvoldoende 
objectief  waren. Zijn de SES-kenmerken die nu als criteria worden gehanteerd, dan wel 
voldoende objectief  volgens het Rekenhof? 

De tweede aanbeveling impliceert dat men in het nieuwe gedifferentieerde financierings-
systeem voor het basis- en het secundair onderwijs de scholen zou moeten verplichten 
om het geëxpliciteerde GOK-beleid voort te zetten. De GOK-middelen moeten worden 
ingezet voor het voeren van een GOK-beleid. In dat verband zullen de scholen een plan 
moeten voorstellen. De minister heeft bevestigd dat GOK-middelen ook kunnen wor-
den ingezet om klassen te splitsen. Kan dit worden geïnterpreteerd als het inzetten van 
GOK-middelen voor een GOK-beleid? Het inzetten van GOK-middelen voor een alge-
meen beleid is immers discriminerend tegenover scholen die niet beschikken over even veel 
GOK-middelen. 

De doelstelling van het GOK-decreet was het aanpakken van de ongekwalificeerde uit-
stroom. Nu is er een bijkomende bedoeling, namelijk het doorvoeren van een gezonde 
sociale mix in de scholen. Het realiseren van deze doelstelling zal worden betrokken bij 
de risicoanalyse. Wat betekent dat precies? Zullen de scholen die geen gezonde sociale mix 
hebben kunnen realiseren daarvoor bestraft worden? Deze vraag houdt verband met de 
derde aanbeveling. 

Ze heeft haar twijfels bij de verifieerbare informatie die vermeld wordt in de vierde aan-
beveling. De informatie over het opleidingsniveau van de moeder zou afkomstig zijn uit 
de LED-databanken. Ze veronderstelt dat dit alleen mogelijk is voor diploma’s die in ons 
land zijn uitgereikt. Bij de buitenlandse diploma’s speelt immers ook de gelijkwaardig-
heid en de erkenning ervan een rol. Een verklaring op eer heeft dan weer geen juridische 
waarde. 

De vijfde aanbeveling heeft het niet alleen over de samenwerking tussen verschillende 
beleidsdomeinen, maar ook over bredere acties, gericht op de ouders. Ze heeft de indruk 
dat het Rekenhof  op dit vlak meer verwacht dan een engagementsverklaring van de 
ouders. 

Over de zevende aanbeveling zegt de minister dat de administratie momenteel niet in staat 
is om de kwaliteit van het GOK-beleid na te gaan. Zij vraagt zich af  of  de administratie 
daar in de toekomst wel toe in staat zal zijn. De evaluatie zou het werk zijn van de inspec-
tie. De inspectie maakt een risicoanalyse van een school. Op basis daarvan zal de inspec-
tie beslissen of  ze de school nader moet bekijken. Na verloop van jaren zullen steeds 
meer scholen gescreend zijn. Daaruit zal men conclusies kunnen trekken. Men zal ook 
steeds vaker een beroep kunnen doen op informatie uit het kenniscentrum. Op dit ogen-
blik maken weinig scholen gebruik van die gegevens. De combinatie van de leerlingenken-
merken en de behaalde schoolresultaten is essentieel. Er zal ook worden nagegaan welke 
kansen die kinderen hebben bij verdere studies of  op de arbeidsmarkt. Zo zal men met-
tertijd de effectiviteit van het beleid kunnen opvolgen. Mevrouw Van Steenberge vraagt 
zich af waarom men dat in het verleden niet heeft gedaan. Is alleen de inspectie daarvoor 
verantwoordelijk? 
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Minister Pascal Smet antwoordt dat de administratie de analyse zal doen. 

Mevrouw Gerda Van Steenberge wil nog weten wanneer het eindrapport van het SiBO-
project wordt verwacht. Volgens haar is de minister van plan om de gegevens over de 
GOK-indicatoren op te nemen in de statistische jaarboeken. Ze benadrukt dat de minister 
het voorontwerp van decreet in die richting heeft aangepast na haar interpellatie. 

Minister Pascal Smet merkt op dat hij die informatie vanaf het begin heeft willen geven. 
In de administratie was er echter heel wat tegenkanting. 

Mevrouw Gerda Van Steenberge beseft dat het statistisch jaarboek heel wat bruikbaar 
materiaal bevat. De evaluatie is echter gepland voor 2012, na de implementatie van het 
nieuwe decreet. Het is ook niet duidelijk hoe men de effectiviteit van het nieuwe decreet 
wil meten. In het decreet werd zelfs niet meer vastgelegd dat de effectiviteit ervan moet 
worden geëvalueerd.  

4.3. Tussenkomst van mevrouw Kathleen Helsen

Mevrouw Kathleen Helsen verzoekt de minister om bij de bespreking van het nieuwe 
GOK-kader aan te geven welke wijzigingen hij bij besluit van de Vlaamse Regering paral-
lel wil aanbrengen aan de regelgeving kwaliteitszorg. Zij vraagt verder waarom hij het in 
zijn antwoord over de samenwerking met andere beleidsdomeinen vooral had over Welzijn 
en niet over Jeugd, Cultuur of het flankerend onderwijsbeleid van de lokale besturen, hoe-
wel die toch allemaal een rol te spelen hebben in de preventie. 

Heeft hij de bedoeling om de toepassing van de engagementsverklaring door de scholen 
en haar effect in kaart te brengen? De vraag is immers of  zij feitelijk ingezet wordt als 
GOK-instrument dan wel als bijkomende administratieve last wordt ervaren. Op welke 
manier wordt de relevante informatie die de partiële onderzoeken over het effect van het 
GOK-beleid opleverden, vertaald naar de onderwijspraktijk en de inspectie? Komt er een 
omvattende effectmeting? 

4.4. Tussenkomst van mevrouw Fatma Pehlivan

Ook de fractie van mevrouw Fatma Pehlivan wil dat de effectiviteit van het GOK-beleid 
wordt opgevolgd. Zij stelt vast dat de doelen betere doorstroming, sociale mix en minder 
ongekwalificeerde uitstroom na tien jaar niet gerealiseerd zijn. De onbereikbare kern van 
jongeren in grote steden komt precies uit scholen die GOK-middelen kregen. Niet alleen 
de Vlaamse overheid maar ook alle netten moeten de vraag durven te stellen naar de inzet 
en de resultaten ervan. Zij vraagt daarom naar een effectrapportage per net en per school. 

4.5. Tussenkomst van mevrouw Vera Celis

Mevrouw Vera Celis stelt vast dat een grote inspanning is geleverd om aan de aanbevelin-
gen tegemoet te komen. Een complex probleem vergt een aanpak op lange termijn, maar 
de inzet van overheidsmiddelen moet ook verantwoord worden met resultaten. Zij is dan 
ook bezorgd over de opvolging. Wordt daarbij overlegd met andere beleidsdomeinen? 

Vervolgens vraagt zij hoe men omgaat met de belangrijke indicator opleidingsniveau van 
de moeder als die persoon er niet is. Zij wil ook weten hoe in de time-outprojecten in aan-
beveling 5 rekening is gehouden met de OKAN-leerlingen. 

4.6. Tussenkomst van de heer Boudewijn Bouckaert

De heer Boudewijn Bouckaert, voorzitter, sluit zich aan bij de opmerkingen over het belang 
van de effectiviteitsmeting voor de legitimering van het GOK-beleid. Dat is des te meer 
nodig omdat plattelandscholen zich onderbedeeld voelen. Ook het risico van de verden-
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king van electorale aanwending noopt daartoe, gezien de middelen vooral naar de grote 
steden gaan, waar andere politieke meerderheden bestaan.

Hij onderstreept dat men moet afstappen van de overtuiging dat met geld gooien naar 
scholen de enige manier is om een goed GOK-beleid te voeren. Een vergelijkende studie 
in Antwerpen wijst uit dat een belangrijke factor die bepaalt in welke mate scholen betere 
resultaten halen op het vlak van gekwalificeerde uitstroom en doorwerking in de beroeps-
carrière, het beleid van de school is. De scholen die de nadruk leggen op leereffecten sco-
ren beter dan degene die op zorgbeleid mikken. De voorzitter concludeert dat men uit een 
gebrekkig resultaat dus niet mag afleiden dat nog meer middelen moeten ingezet worden.

Dat de driejaarlijkse meting niet uitgevoerd wordt bij gebrek aan middelen in de adminis-
tratie, stemt hem onbehaaglijk. Ofwel wordt het decreet gewijzigd, ofwel uitgevoerd. Zelf  
vindt hij grootschalig onderzoek niet altijd nodig, men kan ook induceren uit steekproe-
ven. Tot slot vraagt hij de mening van de sprekers over de verklaring op eer, die hij weinig 
stevig vindt als er geen sancties aan gekoppeld zijn bij meineed. 

5. Antwoorden van het Rekenhof

De heer Adri De Brabandere antwoordt dat het Rekenhof zowel in zijn rapport van 2008 
als in dat over het secundaire onderwijskader heeft gewezen op de risico’s die de verkla-
ring op eer meebrengt als het om substantiële subsidies gaat. De verschillende telling in de 
eerste en de tweede GOK-cyclus illustreert dat. 

Of de splitsing van klassen ten goede komt aan gelijke kansen hangt af van de context en 
kan men algemeen dus noch bevestigen noch ontkennen. Op ouders gerichte initiatieven 
bestaan al. Zij kunnen voortgezet en vermenigvuldigd worden.

Het Rekenhof is uiteraard voorstander van een effectiviteitsmeting. Maar nog voor men 
de causaliteit of  de effectiviteit van het GOK-beleid behandelt, moet men in de eerste 
plaats bijkomende inspanningen doen om de situatieverbetering te meten. Men kan pas 
een beleid ontwikkelen of bijsturen als men het probleem ten volle onder ogen ziet. Naast 
de situatie moet men ook de doelen kennen waar men naartoe wil en tegen wanneer. Hij 
onderstreept dat het daarbij niet gaat om absolute aantallen, want die betreffen het alge-
mene kwaliteitsniveau van het onderwijs, maar om relatieve, dus over leerwinst in relatie 
tot de socio-economische leerlingenkenmerken. 

Een en ander gebeurt liefst samen met een grondige effectiviteitsmeting, maar volledigheid 
is gezien het erg complexe geheel met heel veel spelers en acties inderdaad niet haalbaar. 

6. Antwoorden van de minister

Minister Pascal Smet ziet als de cruciale beleidsvraag van het rapport welke instrumenten 
het parlement aan de regering en de minister wil geven om de nulmeting en leerwinstme-
tingen uit te voeren. De minister zal de vragen over de trekkende bevolking schriftelijk 
beantwoorden en nagaan of het probleem inderdaad zo groot is.

De minister doet de opmerkingen dat de GOK-regeling en het nieuwe ontwerp van omka-
deringssysteem in het nadeel zouden zijn van de plattelandscholen af  als onzin. Het sys-
teem treedt in werking zo gauw één kind aan de criteria voldoet. Dat garandeert dat alle 
scholen die het nodig hebben, ervan kunnen profiteren. Als een school meer GOK-mid-
delen krijgt, is dat enkel en alleen omdat er meer kinderen zijn met problemen. En dat is 
vooral zo in de stad, hoewel dat aan het veranderen is. Dat is een ander motief  voor het 
nieuwe omkaderingssysteem. 

De minister zegt dat de diplomadatabank ook de gegevens over het diploma van de moe-
der zal leveren. Voor buitenlandse diploma’s wordt er een link gelegd met de Europese 
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kwalificatiestructuur. Een alternatief  voor de verklaring op eer is dat het diploma van de 
moeder bij de inschrijving van het kind moet voorgelegd worden, maar dat zou te veel 
administratieve last voor de scholen betekenen. De minister vermoedt dat de verkeerde 
aangiftes beperkt zullen blijven. De diplomadatabank is bedoeld om diplomafraude te 
voorkomen, maar ook om automatisch gegevens te kunnen distilleren, bijvoorbeeld over 
doorstroming en over de invloed van zittenblijven. Zo kunnen knelpunten gedetecteerd 
worden. Ook de inspectie van de scholen zal daar meer op moeten focussen. 

De tussentijdse resultaten van het onderzoeksproject Schoolloopbanen in het basisonder-
wijs zijn al beschikbaar. De minister is voorts van plan om in Onderwijsdecreet XXII de 
kwaliteitsorganisatie aan te passen aan het decreet. De inspectie moet daartoe het man-
daat krijgen en daarenboven procesmatige beoordelingen kunnen vellen. 

Naast het flankerend onderwijsbeleid spelen de beleidsdomeinen Jeugd en Cultuur inder-
daad een rol. Dat zal duidelijk worden in het concept van de brede school. 

De minister zal, zoals mevrouw Helsen suggereert, de opdracht geven om goede voor-
beelden van hoe de engagementsverklaring praktisch ingevuld wordt, te verzamelen en te 
verspreiden. Zo vragen sommige scholen kinderen bijvoorbeeld Nederlands te spreken op 
de speelplaats. 

Op de vraag hoe scholen op de hoogte gesteld worden van onderzoeksbevindingen, ant-
woordt de minister dat het via Schooldirect en de andere onderwijswebsites aan de scholen 
meegedeeld wordt. Maar eigenlijk is het een taak van de pedagogische begeleidingsdien-
sten om de onderzoeken te analyseren en hapklaar aan de scholen te serveren. Dat gebeurt 
onvoldoende. Dat is een van de redenen waarom de minister een pedagogische ondersteu-
nende website wil die wetenschappelijke resultaten vertaalt naar de schoolpraktijk en ter 
beschikking stelt aan de scholen, leerkrachten en misschien zelfs ouders. Een algemene 
website zien de onderwijsverstrekkers als een aantasting van hun pedagogische vrijheid. 
Daarom kan het wel via de educatieve portaalsite, dan zijn het immers de onderwijsver-
strekkers zelf  die de onderzoeksresultaten interpreteren. 

De minister wijst erop dat sinds het begin van het GOK-onderwijsbeleid tien jaar geleden 
de omstandigheden grondig gewijzigd zijn. Zo zijn er bijvoorbeeld heel wat meer migran-
ten. Dat zet druk op het onderwijssysteem. Als het federale migratiebeleid diegenen die 
niet mogen blijven, ook echt het land uitzet, zal dat de situatie in het onderwijs gevoelig 
verbeteren. Maar ook het systeem zelf  kan nog verbeterd worden. 

Het gewicht van de GOK-indicatoren is het resultaat van een afweging en geen weten-
schappelijke zekerheid, aldus minister Smet. De keuze is gemaakt in overleg met de onder-
wijsverstrekkers en gebaseerd op ervaring en op wetenschappelijke bevindingen. Het 
opleidingsniveau van de moeder is in ieder geval een determinerende factor. De thuis-
taal is dan weer een factor waarover de scholen het eens lijken. Aan de schooltoelage 
wordt minder gewicht gehecht omdat ook daarbij allicht de opleiding van de moeder en 
de thuistaal een rol spelen. De minister beklemtoont dat kinderen na Onthaalonderwijs 
voor Anderstalige Nieuwkomers (OKAN) wel nog gevolgd worden, namelijk door ver-
volgcoaches. 

De minister heeft begrip voor de opmerking van de heer Bouckaert dat als een driejarige 
evaluatie voorgeschreven in het decreet er niet komt, de wettelijke regeling moet worden 
aangepast. Vlaanderen heeft een degelijk kwaliteitszorgbeleid met steeds frequenter wor-
dende peilingtoetsen en paralleltesten, hoewel het onderwijs daar traditioneel met enige 
huiver tegenover staat. Peilen is inderdaad een momentopname. Eigenlijk moet een kind 
getest worden als het in een school begint, na drie jaar en op het einde. De zaak is te bepa-
len wat er precies gepeild moet worden. Leerwinst bepalen mag niet leiden tot vergelijkin-
gen tussen scholen of tot straffen van leerkrachten, maar moet een hulpmiddel zijn om het 
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beleid van de school of de overheid te verbeteren. Systematische leerwinstpeilingen maken 
het dus mogelijk om een goed beeld te krijgen van het onderwijsbeleid. De minister vraagt 
het parlement samen met hem de verantwoordingsplicht van de scholen te definiëren en te 
vertalen in concreet beleid zodat de effectiviteit kan worden gemeten. Hij ziet dat als het 
valoriseren van het parlement in het beleidsvoerend vermogen van een minister. 

7. Replieken

Mevrouw Gerda Van Steenberge vindt het jammer dat het Rekenhof geen uitspraak kan 
doen over de objectiviteit van de criteria, dat is een politieke keuze. Het lid benadrukt dat 
ook zij voorstander is van een GOK-beleid, mits het een goed en effectief  beleid is. Het 
is absoluut rechtvaardig om kinderen die het moeilijk hebben extra te subsidiëren zodat 
ze een diploma kunnen behalen. Maar na tien jaar is de ongekwalificeerde uitstroom niet 
veranderd. De resultaten worden niet gemeten, noch is er een evaluatie. Ook het Rekenhof 
vraagt terecht of  de besteding van de GOK-middelen resultaten opgeleverd heeft. Het 
parlement moet oordelen of  de huidige werkwijze effectief  is en daar de passende gevol-
gen aan geven. 

Mevrouw Fatma Pehlivan constateert een tweede lacune. Er zijn geen gegevens over hoe de 
situatie was vóór het GOK-beleid. De effectiviteit van het beleid moet in kaart gebracht 
worden: op lokaal en op Vlaams niveau. Momenteel zijn daar blijkbaar nog geen instru-
menten noch middelen voor. Het lid denkt dat het GOK-beleid rendeert maar niet vol-
doende. Het komt erop aan alles in kaart te brengen, formules voor succes te verspreiden 
en zo nodig bijkomende middelen vrij te maken. 

Mevrouw Irina De Knop bestempelt het rapport van het Rekenhof als extra nuttig omdat 
de decretale evaluatie er nog niet is. Open Vld is voorstander van een permanente peiling 
en een effectiviteitsmeting. De inspectie is verantwoordelijk voor de permanente evaluatie, 
maar uit die gegevens zijn onvoldoende conclusies getrokken onder meer voor beleidsad-
vies. Het lid wil weten hoe het Rekenhof de ideale effectiviteitsmeting ziet. Ze vraagt of 
het niet volstaat na te gaan in welke mate de scholen de eindtermen bereiken. 

Vindt het Rekenhof  de indicatoren voor GOK-ondersteuning voldoende? Of  stelt het 
Rekenhof voor om er toe te voegen of te schrappen? Het lid vraagt ook hoe het Rekenhof 
denkt over het plan om de GOK-uren te integreren in de reguliere omkadering. Ze vreest 
dat dat ten koste zal gaan van de aandacht van de school voor gelijke onderwijskansen. 

Omdat de beginmeting ontbreekt, is het inderdaad niet gemakkelijk na te gaan wat het 
GOK precies bereikt heeft. Het lid ziet het feit dat scholen en leerkrachten meer nadenken 
over de omgang met kinderen die meer ondersteuning nodig hebben, alvast als een ver-
dienste. 

Mevrouw Vera Celis blijft de evaluatie van GOK fundamenteel vinden. Daarbij is de con-
text van de school heel belangrijk. Zij pleit voor voldoende aandacht voor de kinderen die 
niet onder de GOK-criteria vallen en het moeilijk hebben. 

Mevrouw Kathleen Helsen vraagt om de veranderingen aan de kwaliteitszorg, door de 
minister beloofd voor Onderwijsdecreet XXII, te kennen bij de bespreking van het ont-
werp van decreet dat het omkaderingssysteem wijzigt. 

Het lid acht een pedagogische portaalsite onvoldoende. De pedagogische begeleidings-
diensten moeten wetenschappelijk onderzoek vertalen voor leerkrachten. Het is logisch 
dat de onderwijsnetten op hun eigen wijze de gegevens willen interpreteren. Ze vraagt de 
minister na te gaan wat nodig is opdat de pedagogische begeleidingsdiensten die taak wel 
goed kunnen vervullen. Mevrouw Helsen ziet deze gedachtewisseling als het begin van 
wat de minister vraagt, namelijk een verkenning van hoe de overheid de effectiviteit kan 
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meten en maant haar medeparlementsleden aan om het aanbod van de minister gretig te 
aanvaarden.  

De heer Jos De Meyer vraagt om de evaluatie ruimer op te vatten en ook de inspanningen 
van andere beleidsdomeinen en -niveaus voor gelijke kansen te evalueren. Hij vraagt na 
te gaan welk effect elke kansengroep op langere termijn ondervindt van de vele inspan-
ningen. Daarbij mogen de rechten en plichten van elkeen niet uit het oog verloren worden. 

De heer Boudewijn Bouckaert, voorzitter, heeft met zijn opmerkingen over de verschillende 
behandeling van stads- en plattelandscholen niet bedoeld dat het ontwerp van omkade-
ringsdecreet een verslechtering voor de plattelandscholen inhoudt. Dat zal nog moeten 
blijken. Hij bedoelde gewoon dat de onderwijsmiddelen beperkt zijn: wat naar GOK gaat, 
kan niet verspreid worden onder de scholen. Daarom moet de legitimiteit van het GOK-
beleid bewezen worden. 

Om de ongekwalificeerde uitstroom te beperken, is volgens de voorzitter een goede onder-
wijshervorming belangrijker dan het GOK-beleid. Voor hem moet een effectiviteitsmeting 
een soort regressieanalyse zijn, namelijk een poging om na te gaan hoe de situatie zonder 
GOK-beleid zou geweest zijn. Het is immers niet omdat de ongekwalificeerde uitstroom 
niet noemenswaardig daalt dat het GOK-beleid slecht is. Zonder GOK-beleid was ze mis-
schien gestegen.

Mevrouw Irina De Knop wijst op het onderzoek van professor Erwin Ooghe van de 
KU Leuven dat de effectiviteit van het GOK-beleid aantoont. 

De heer Adri De Brabandere ziet drie vereisten, op de eerste plaats kerncijfers, onder meer 
over de gekwalificeerde uitstroom en doorstroming. Een tweede aspect is de effectivi-
teitsmeting die veel moeilijker is en slechts gedeeltelijk mogelijk. Professor Ooghe kon 
de effecten alleen maar testen omdat er een controlegroep was, wat samenhangt met het 
groot verschil in aantal GOK-leerlingen tussen de eerste en de tweede cyclus. Hij kwam 
inderdaad tot de conclusie dat het beleid een positief  effect had op leerlingprestaties. Een 
derde aspect is het meten van voortgang, van leerwinst. Een aantal scholen peilt al bij aan-
vang van een schoolloopbaan, tussentijds en op het einde. Die aanpak kan veralgemeend 
worden als de onderwijsaanbieders ervoor open staan. Maar de volgende kwestie is hoe 
er geaggregeerde resultaten bereikt kunnen worden. Het is niet zeker of de peilingtoetsen 
daarvoor volstaan. Het is ook nodig dat de scholen kunnen worden geïdentificeerd. 

Boudewijn BOUCKAERT,
voorzitter

Jos DE MEYER,
verslaggever
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Gebruikte afkortingen

GOK gelijke onderwijskansen
LED leer- en ervaringsbewijzendatabank
OBPWO onderwijskundig beleids- en praktijkgericht wetenschappelijk onderzoek
OKAN Onthaalonderwijs voor Anderstalige Nieuwkomers
SES sociaal-economische status
SiBO Schoolloopbanen in het Basisonderwijs
SSL Steunpunt Studie- en schoolloopbaan
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BIJLAGE:

Brief opvolgbespreking verslag Rekenhof over GOK
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